
Cena výtisku 7 Kč Ročník XLIII, Únor 2024 / číslo 2www.mu–klecany.cz

VYDÁVÁ MĚSTSKÝ ÚŘAD KLECANY

KLECANSKÝ
Z P R A V O D A J



Klecanský zpravodaj • únor 2024

Vydává Městský úřad Klecany, U Školky 74, Klecany
Redakční rada: Dagmar Horová, Jitka Homoláčová
Tisk www.tiskdo1000.cz, e-shop tisku

Zpravodaj MK ČR 12699. • IČO: 00240290 • Uzávěrka pro materiály do Zpravodaje je 20. dne 
každého měsíce. Cena výtisku: Kč. 7,– • číslo 2  / 2024, vychází dne 5. 2. 2024 • e–mail: 
dasa.zpravodaj@seznam.cz, zpravodaj@mu–klecany.cz • telefon: 774 055 495 • www.mu–klecany.cz

Obsah publikovaných příspěvků se nemusí vždy shodovat se stanoviskem redakční rady, uveřejněné příspěvky vyjadřují názory a postoje autorů.

Nevá
hejte

!

Partneři  města



1

Z OBSAHU
Slovo starosty  .....................................................................................................  2
Výpis z usnesení Rady města Klecany za leden 2024 ..........................................  3
Místní poplatky v roce 2024  ...............................................................................  4
V únoru si připomínáme  .....................................................................................  5
Školní kurýr  ........................................................................................................  7
Střípky ze školky  .................................................................................................  8
Loutkové divadlo  ................................................................................................  11
24. masopust v Klecanech  ..................................................................................  11
Kulturní centrum Rychta  .....................................................................................  16
Klub volného času Klecany  ................................................................................  18
Vzpomínáme na Václava Beneše Třebízského  .....................................................  23
Co se psalo v kronice Klecan – r. 1924 (2)  ..........................................................  24
Scuk  ...................................................................................................................  24
Na zahradě i v přírodě – únor  .............................................................................  25
Nabídka kulturních vycházek  .............................................................................  26
Myslivecký ples  ..................................................................................................  26
Naháňky na černou zvěř  ....................................................................................  29
Z fotbalového klubu  ...........................................................................................  31

ZAjímAvá trAdice



Klecanský zpravodaj • únor 2024

SlOvO StArOSty
Vážení občané,

na Youtube kanálu Klecany TV a na facebooku jsem opět od-
povídal na vaše dotazy, kterými jste mě v uplynulých dnech 
oslovili. Pro ty z vás, kteří tato média nesledují, nebo nejsou 
online, opět odpovědi zveřejňuji i zde v našem zpravodaji.

Víte už, jaká bude výše stočného pro rok 2024?

Cenu stočného na rok 2024 schválila 20. 12. 2023 Rada měs-
ta Klecany. Máme pro všechny dobrou zprávu – cena stoč-

ného se v Klecanech nebude zvedat a zůstane ve stejné výši jako v roce 2023, tedy 
necelých 46,– Kč bez DPH, cena s DPH bude činit 51,50. Navýšení o 2 % je dáno 
přesunem stočného z 10% do 12% sazby DPH. Ukazuje se, jak dobrým krokem 
bylo, že město kanalizaci a čističku začalo provozovat samo. Společnost VKM, která 
předtím naši ČOV provozovala, zdražovala přibližně o 20 % a má na rok 2024 stano-
venou výši stočného na více než 74,– Kč.

Další dotazy, nebo spíše připomínky, se týkaly zimní údržby komunikací a ukázaly, 
jak na tuto problematiku mají občané rozdílné názory. Jeden dotaz byl: proč použí-
vají technické služby sůl, která vadí psům a je neekologická? Proč nesypou jen štěrk? 
Druhý dotaz: proč používáte štěrk, který může odlétat a poškodit vozidla a komuni-
kace jenom nesolíte?

Nedávná sněhová kalamita ukázala, že jsou naše technické služby dobře připrave-
né, i když podobnou situaci v našich podmínkách často nezažíváme. Tímto bych 
chtěl poděkovat zaměstnancům našich technických služeb za jejich nasazení. Zimní 
údržbu provádějí pluhováním a poté posypem solí a štěrkem. Setkáváme se však 
s naprosto různými představami některých občanů, jak komunikace udržovat. Někdo 
technickým službám vyčetl používání soli, protože je neekologické, vadí psům, ničí 
auta a boty. Prý ať pouze sypeme na shrnuté ulice štěrk. Jenže jiný občan technické 
služby za posyp štěrkem kritizoval, protože podle jeho názoru štěrk odletuje a poško-
zuje auta. Takže ať zvolí naše technické služby způsob zimní údržby jakkoli, pravdě-
podobně bude mít vždy někdo výhrady, protože na nejsprávnějším postupu, zda je 
lepší používat sůl nebo štěrk, se často ani dva přátelé nebo sousedé neshodnou.

Proč u přechodů pro chodce u školy hlídkují asistenti bezpečnosti, a ne strážníci 
městské policie?

Pozice asistentů bezpečnosti města Klecany jsme zřídili z několika důvodů. Jednak 
město Klecany nedisponuje takovým počtem strážníků, aby v ranních hodinách moh-
li dozorovat dva přechody, a ještě parkoviště u školy. Dále může být strážník kdykoli 
povolán k plnění úkolů Policií ČR nebo musí reagovat na zavolání občanů v případě 
nějaké mimořádné události, při ohrožení zdraví nebo majetku. V tomto případě by 
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se musel strážník od přechodu vzdálit a přechod by zůstal bez dozoru. V neposlední 
řadě jsou náklady na hodinu práce strážníka výrazně vyšší, než je tomu u brigádníka 
– asistenta bezpečnosti. Pro město aktuálně pracují dvě asistentky bezpečnosti, nápl-
ní jejich práce je každodenní dohled nad přechody přes ulici Čsl. armády u základní 
školy. Byly náležitě proškoleny a k této činnosti získaly oprávnění od odboru dopra-
vy ORP Brandýs nad Labem Stará Boleslav.

Proč jsme museli nechat pokácet topoly u vjezdu do Klecan na ulici Čsl. armády? 
Bylo nutné provádět kácení ve všední den, když kvůli tomu bylo třeba vypnout elek-
třinu do školy a školky?

V prosinci proběhlo vedle garáží u vjezdu do Klecan rizikové kácení přestárlých to-
polů. Stromy samozřejmě raději sázíme, než kácíme, v posledních třech letech jsme 
v Klecanech vysadili přibližně 250 nových stromů, ale v tomto případě neexistovalo 
jiné vhodné řešení. Topoly na okraji Klecan byly nebezpečné, což potvrdil odborný 
posudek, podle kterého byly přestárlé a zdravotní prořez by již nesplnil svůj účel. Při 
větru se z nich ulamovaly těžké větve, které padaly na chodník přímo pod stromy 
a pod horními větvemi vedly i dráty vysokého napětí. Abychom zabránili neštěstí, 
které by mohlo vinou pádu těžkých větví nastat, rozhodli jsme na základě dendro-
logického posouzení a doporučení odborníků o pokácení těchto topolů a jejich na-
hrazení vhodnějšími stromy. Z důvodu blízkosti vedení vysokého napětí musela být 
první den kácení přerušena dodávka elektřiny do školy a školky. Bohužel nebyla jiná 
možnost, větve zasahovaly do nebezpečné vzdálenosti nad dráty, při kácení bylo tře-
ba elektřinu vypnout a společnost ČEZ distribuce provádí plánované odstávky pouze 
ve všední dny.

Pokud vás zajímá cokoli z naší práce a máte jakékoli dotazy na chod města a měst-
ského úřadu, neváhejte mi je napsat na email daniel.dvorak@mu-klecany.cz, v dal-
ších vydáních Klecanského zpravodaje na ně rád odpovím.

Mgr. Daniel Dvořák, starosta

výpiS Z USneSení rAdy měStA KlecAny  
ZA leden 2024
Rada 10. ledna
 – Schválila smlouvu o výpůjčce s Klubem přátel koníků a poníků z. s. Praha 8 na část 

pozemku p. č. 463/7 v areálu Dolních kasáren a stejnou smlouvu schválila s Klu-
bem biatlon Klecany p. s. na část pozemku p. č. stav. 959 a část budovy čp. 968 
v areálu Dolní kasárna.
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 – Vzala na vědomí a schválila žádost pana M. Kříže o odpuštění platby za stočné 
1 236 m3. Toto množství vody prokazatelně uniklo do země a nezatížilo tak čistír-
nu odpadních vod. Únik vznikl havárií přípojky u domu paní Palackové a řešením 
bude nová přípojka.

 – Vzala na vědomí informaci o možnosti financování úspor při řešení likvidace 
nadlimitního množství směsného odpadu ve spalovně. Souhlasí s tímto řešením 
a ukládá vedení města připravit dodatek ke smlouvě s FCC ČR s.r.o.

 – Vzala na vědomí informaci o zastavení správního řízení vedeného ČIŽP ve věci 
stavby bike parku v prostoru ČOV Klecany.

Podrobný text usnesení z tohoto zasedání najdete na

www.mu–klecany.cz

nebo si vyžádejte informace na městském úřadě.

Zdena Lomová

míStní pOplAtKy v rOce 2024  
měStO KlecAny
Poplatek za svoz komunálního odpadu
Výběr poplatku za komunální odpad se řídí obecně závaznou vyhláškou (OZV) 
o místním poplatku za obecní systém odpadového hospodářství, vydanou na základě 
zákona o místních poplatcích.

Poplatek za svoz komunálního odpadu se v roce 2024 nehradí.
Komunální odpad bude vyvážen zdarma. 

Je nutné si vyzvednout známku na odpadovou nádobu pro rok 2024. 

Známku na rok 2024 si vyzvedněte do konce března 2024:

1. na matrice MěÚ Klecany
 pondělí 8.00 – 11.30 hod. a 12.30 – 18.00 hod. 
 úterý 8.00 – 11.30 hod. a 12.30 – 14.00 hod.
 středa 8.00 – 11.30 hod. a 12.30 – 18.00 hod.



4 / 5

2. v podatelně MěÚ Klecany 
 čtvrtek 8.00 – 11.30 hod. a 12.30 – 14.00 hod.
 pátek 8.00 – 11.30 hod. 

Poplatek za psa
Poplatek za psa se na základě OZV č. 3/2019 vybírá ve výši:

200 Kč pes, jehož majitel je starší 65 ti let
300 Kč pes v rodinném domě 
500 Kč pes v bytě

Žádáme majitele psů, aby se do konce března 2024 dostavili na matriku, kde 
vyplní novou kartu k evidenci psa doplněnou o důležité informace (např. kon-
takt na majitele, číslo jeho účtu nebo číslo čipu psa). Každému poplatníkovi 
bude vygenerován variabilní symbol, aby v budoucnu mohla probíhat on-line 
platba na bankovní účet města z pohodlí domova bez nutnosti osobní návštěvy 
na úřadě.

Stočné
Cena stočného na rok 2024      45,99 Kč/m3 bez DPH      51,50 Kč/m3 s DPH

Zálohy na stočné se platí převodem na účet 107-2321520217/0100, je nutné uvést 
variabilní symbol – číslo Vaší smlouvy na odvádění odpadních vod.

v únOrU Si připOmínáme
V únoru nemáme žádné výročí nebo vzpomínku, která by se pojila k historii naší 
země, pokud si tedy nepřipomínáme 25. únor 1948 – vítězství pracujícího lidu. 
Na toto vítězství myslím, nezapomněli po celý svůj život především političtí věz-
ni 50. let, všichni ti, kterým byl ve jménu pracujícího lidu zabaven majetek a byli 
vystěhováni ze svých domovů, ti, kdo nesměli vykonávat své povolání, studovat, 
ti, kteří během druhé světové války bojovali za mír na špatné straně fronty ani 
několik následujících generací, kterých se toto vítězství bezprostředně dotklo. 
Naštěstí je to za námi ať už máme důvodů ke stížnostem na současné dění a vlá-
du bezpočet, je to ve srovnání s nuceným pobytem v jáchymovských uranových 
dolech jen směšná epizoda.
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Pojďme si připomenout něco lidštějšího a příjemnějšího, např. staletími ově-
řené rčení „na Hromnice o hodinu více“, světla samozřejmě. Svátek Hromnic 
připadá na 2. února. Jsme tedy v polovině zimy a plni očekávání jara. S blížícím 
se jarem také přicházejí bouřky doprovázené hromy a ničivými blesky. Proto 
se v dávné minulosti v tento den světily svíce, které, zapálené za oknem, měly 
chránit stavení od blesků, časté příčiny požárů.

Další pozitivní svátek připadá na 14. února. Svátek všech zamilovaných – Den 
svatého Valentina. I tento den byl však vykoupen mučednickou smrtí a světcova 
kost z lopatky je uchovávána na oltáři kapitulní baziliky sv. Petra a Pavla na Vyše-
hradě. Relikviář zde bývá vystavován právě na svátek svatého Valentýna.

Ještě jedné zvláštnosti se letos dočkáme, a to 29. února. Je do kalendáře za-
řazován jednou za 4 roky a slouží k vyrovnání rozdílů mezi délkou kalendářní-
ho a tropického roku. Svátek má tento den Horymír, čímž se opět ocitáme na 
bájném Vyšehradě odkud se Horymír s koněm Šemíkem dokázal skokem přes 
hradby dostat na protější břeh Vltavy. Ať již měl Šemík v genech něco z bájného 
Pegase nebo pan Alois Jirásek bujnou fantazii, stojí Vyšehrad za vycházku, a to 
dokonce i v tomto zimním období.

JH, snímek zdroj: www.prazskypatriot.cz



6 / 7

Jak byl měsíc prosinec bohatý na zážitky, tak leden se nesl zejména 
v duchu uzavírání pololetní klasifikace, a tedy písemek, písemek, píse-
mek… Kdy že už nás čekají ty jarní prázdniny? 

Někteří žáci 1. a 2. stupně si však jeden lednový týden zpříjemnili 
lyžařským kurzem v Krkonoších na Benecku. Svahy společně brázdily nejrůznější 
věkové kategorie od malých prvňáčků po velké deváťáky. Počasí přálo, sněhu bylo 
spousty a všichni si celý týden báječně užili.

ŠKOlní KUrýr

S novým pololetím se budeme těšit na nové zážitky, kterých bude jistě mnoho, 
o které se s vámi opět rádi podělíme. 

Mgr. Simona Choutková
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StřípKy Ze ŠKOlKy
V lednu jsou třídní programy zaměřené na zimu a zimní radovánky.

Například třída Beruška si vytvořila paní 
Zimu a zahrála si pohádku O dvanácti 
měsíčkách. 24. ledna se byly děti podívat 
v Botanické zahradě na ptáčky a dozvě-
děly se, jak malí opeřenci tráví zimu.

Dětičky ze třídy Ryba se seznámily s tra-
dicí Tří králů.
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S Rákosníčkem poznávaly znaky zimy, dě-
laly pokusy se sněhem a ledem. Ve skupi-
nách sestavovaly sněhuláky z papíru.

K Myškám přibyl nový člen, a to cesto-
vatelka myška Anička, která bude s dětmi 
jezdit na víkendy po výletech a podívá se 
do různých koutů naší vlasti.

24. ledna navštívila třída Žabka Výstavu 
betléma vyrobeného z másla v Máslovi-
cích a prohlédla si výstavu panenek.

Jako motivaci k návštěvě klecanského ma-
sopustu vždy pořádáme v naší mateřské 
škole karneval. Letos tomu nebylo jinak. 
S dětmi jsme si celý týden povídali o maso-
pustu a karnevale. Pátek 19. ledna jsme za-
vršili karnevalovým rejem. Děti se na kar-
neval moc těšily a užily si spoustu legrace.



Klecanský zpravodaj • únor 2024

31. ledna nám přijelo divadlo Glans zahrát pohádku „Tři kouzelné pohádky“.

Kolektiv MŠ
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Sokolské loutkové divadlo Klecánek hraje v únoru jednu z pohádek, které napsal 
klecanský kaplan a dávný český spisovatel Václav Beneš Třebízský, letošní jubilant 
(píšeme o něm ve vzpomínce na jiném místě). Pohádka vypráví o třech králových 
synech a o tom, co nejmladšího z nich, Blažeje, potkalo, když chtěl uzdravit svého 
otce-krále.

Představení se nazývá O ptáčku Zlatohlávkovi a pohádku hrajeme v sobotu 
17. února v 15 hodin v Městské knihovně Klecany. Těšíme se na malé i velké 
diváky!

zl

lOUtKOvé divAdlO

24. mASOpUSt v KlecAnecH
Sobota 20. ledna 2024

Již od 8.00 hodin se v řeznictví pana Šťastného prodávaly jitrnice a jelítka. Před 
obchodem bylo vystaveno prase na háku a prodával se také guláš a teplé občers-
tvení. Pro děti byl připraven stánek s cukrovinkami paní Barešové.

Ve 13.30 hodin se začaly scházet na náměstí masky. Počasí bylo letos velmi 
chladné, ale proto do průvodu dorazilo méně masek i dospělých a dětí neza-
maskovaných. Zaregistrováno bylo více než 30 dětských a 35 dospělých maškar.

Na náměstí požádal dragoun pana místostarostu, aby předal „Úřad“ nad měs-
tem. Místostarosta předal úřad v podobě razítka. Ti, kteří sice přišli do průvodu 
v hojném počtu, ale nebyli ustrojeni v maskách, byli v během odpoledne orazít-
kováni.
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V 14.30 hodin vyrazil průvod městem na zastávku přímo na náměstí a poté ulicí 
Do Kaštan k řeznictví. Průvod svými kejklemi vedl Vojta Vrtek a k poslechu hrála 
dechová kapela Jitřenka.

V letošním roce nás hostili:

♣ rodina Melíškova,

♣ Řeznictví, uzenářství – Václav Šťastný,

♣ obyvatelé bytových domů č.p. 657 a 656.

Velice děkujeme všem našim hostitelům, jejich rodinám a sousedům, kteří připra-
vili bohaté pohoštění pro maskované i nemaskované účastníky průvodu, neboť ani 
letos se hostitelé nenechali zahanbit.

Před šestnáctou hodinou průvod dorazil do sálu KC Rychta a maškary se vydaly na 
diskotéku. Řada dětí zde tancovala na oldies hity, které vybíral DJ Patrik Rokl. Pavla 
Mutinská se v sále postarala o tancování dětí. O celkový chod sálu se staral Jakub 
Šíma a občerstvení tradičně zajistila společnost Garáž catering s.r.o.

Porota ocenila dospělé masky, kterými byly:

1. Barbie od Mattela

2. rodina Adamsova

3. Harlekýn

Mezi dětskými maskami bylo mnoho princezen, zvířátek, čarodějů, pirátů, kovbo-
jů a prasátek.

Děkujeme všem účastníkům, neboť díky nim byl letošní průvod velmi početný 
a vydařený.

Odkazy na fotografie z masopustu naleznete ve facebookové skupině Klecany. 
Průvod fotografovali – Martin Lemon a Jiří Valtera.

Závěrem uvádíme, že jsme letos pořádali masopust naposledy, ale předpokládáme, 
že se organizace této akce ujme kulturní komise města. V příštím roce se těšíme do 
průvodu již jen jako jeho běžní návštěvníci.

Kristýna a Jan Holubovi
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Retro párty 80. a 90. let aneb Hity bývalé diskotéky EL Paso, hudebního klubu v Kleca-
nech, proběhne 10. února.
Můžete se těšit na večer nabitý muzikou, tanečními hity, drinky, vínem a jídlem. Vystoupí 
Klára Kolomazníková, Zdeněk „Style“ Hrubý a DJ Patrik Rokl – jeden ze zakladatelů rádií 
Golem a Zlatá Praha.
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vZpOmínáme nA václAvA BeneŠe třeBíZSKéHO
(27. 2. 1849 Třebíz – 20. 6. 1884 Mariánské Lázně)

Když procházíte parkem blízko klecan-
ského kostela, všimnete si pomníku ozdo-
beného křížem s Kristem. Stojí tu od roku 
1894 na památku spisovatele Václava Be-
neše Třebízského, který žil v Klecanech 
posledních osm let života jako kaplan na 
zdejší faře a napsal zde většinu svých his-
torických povídek a románů.

Tento pomník nechali postavit deset let 
po spisovatelově smrti čeští literáti sdru-
žení v Družstvu pražském. Byl postaven 
podle návrhu a za dozoru významného 
sochaře Václava Myslbeka a je doplněn 
spisovatelovým reliéfem od Josefa Mařat-
ky (pozemek pro pomník daroval statkář 
Jindřich Benies).

Když však sejdete po Císařských scho-
dech na silnici pod kostelem, uvidíte dru-
hý pomník věnovaný spisovateli Beneši 

Třebízskému. Jeho autorem je další významný sochař Ladislav Šaloun. Tento po-
mník stojí od roku 1898 ve stráni nad silnicí směřující do Klecan od vltavského 
přívozu. Tudy chodíval listonoš z roztocké pošty a tato cesta bývala kdysi hlavní 
přístupovou cestou do Klecan. Nebylo lepšího místa, které vítalo turisty i návště-
vy.

Proč ke stavbě druhého pomníku stejnému spisovateli po čtyřech letech od 
stavby prvního pomníku došlo, se vysvětlovalo v tehdejším tisku. V Katolických 
listech např. napsali „…dva pomníky téhož muže v jedné dědince, toť opětně 
kus naší české povahy, známka nesvornosti a přebytečného pomníkářství…“ Tyto 
noviny i další se ptaly, proč se nevyužilo občanské sbírky (2 000 zlatých! na po-
stavení tohoto pomníku) např. ke zřízení nadace pro chudou školní mládež? Bylo 
veřejným tajemstvím, a dnes už jistotou, že stavbu dalšího pomníku prosadili dva 
občané, představitelé klecanského spolku Třebízský, aby ukázali svůj vliv.

Letos vzpomínáme dvojího výročí – 175 let od narození a 140 od úmrtí – spi-
sovatele Václava Beneše, který si dal po rodné obci literární jméno Třebízský, 
pozapomenutého současníka Aloise Jiráska. Jsme rádi za oba pomníky, o které 
město pečuje. A na klecanské faře můžete navštívit místnost, kde spisovatel žil. 
Kaplanka je přístupná na požádání.

Zdena Lomová
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cO Se pSAlO v KrOnice KlecAn – r. 1924 (2)
Pomník V. B. Třebízského

Na pomník Třebízského pořízena bronzová ratolest lipová za Kč 370,-.

Sadová komise
Opakují se stížnosti na sadovou komisi, že si dosti nehledí dozoru. Stanoven proto 

místo komise správcem sadů J. Stanislav.

Dlouho jednáno o otevření ulice v „Nových domcích“ poněvadž majitel pozemku 
F. Srb kladl příliš vysoké požadavky. Konečně dosaženo shody tak, že dostane za 
svůj pozemek (zahradu) část obecního sadu a část pozemku za zahradou ve výměře 
o 22 % větší části odevzdané.

Elektrárenské družstvo
Politická obec účastní se v místním elektrárenském družstvu 40 % zařizovacího 

nákladu, tj. asi Kč 60 000.-, jež si opatří půjčkou u Okresní hospodářské záložny 
v Karlíně.

Sanitní vůz
Správní komise v Karlíně přidělila obci sanitní vůz. Bude používán také okolními ob-

cemi za poplatek. Desinfekce po převozu bude účtována vždy obci, která vůz upotřebí.
JH

Lepek je velkým tématem posledních let. Lidí, kteří mají celiakii nebo intoleranci lepku 
přibývá! I díky tomu vzniká více bezlepkových produktů i možností, kde se „bezlepkově“ 
najíst. Často je to však poměrně finančně náročné  Další tipy najdete na odkazu: Jak 
se žije s celiakií? Máme tipy, co jíst a jak na bezlepkové dietě ušetřit (scuk.cz).

Přečtěte si nový článek a objevte online komunitní portál Mňambezlepku.cz. Na 
něm snadno najdete místa, kde vaří nebo prodávají bezlepková jídla. Nejlepší na tom 
je, že můžete sami přidávat svoje tipy na místa, a pomoci tak lidem, kteří bezlepkové 
alternativy hledají.

Pokud vás však zajímají i jiné, než bezlepko-
vé potraviny nebo snad tradiční české dobroty 
od lokálních farmářů a výrobců, koukněte na 
www.scuk.cz/klecany. Nakupujte a vybírejte 
s dopravou vždy zdarma, ať nakoupíte za 30 
nebo 3 000 Kč.

Těším se na vás u výdeje. Vaše organizátorka Radka 
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nA ZAHrAdě i v přírOdě – únOr
Únor bílý pole sílí, říká stará pranostika. 
Co se týká sněhu začala příroda posi-
lovat letos už v lednu. Nyní jen bude-
me očekávat jaké má s námi plány dál. 
I kdyby byl celý únor zasypaný sněhem, 
stejně se na konci února začnou na 
různých místech objevovat něžné b ílé 
květy sněženek. Své souznění s obdo-
bím sněhu si tyto průkopnice jara nesou 
i ve svém názvu sněženka podsněžník.

Zatím nás zcela neminulo období 
chřipek, viróz a jiných nepříjemných potíží. I na tato onemocnění má příroda 
různé podpůrné prostředky. My se ale tentokrát podíváme více za hranice naší 
země, protože v Číně a okolních státech vždy koncem října dozrává kustovnice 
čínská známá také pod názvem goji, která má výrazné protizánětlivé, antioxi-
dační, antibakteriální a protiplísňové účinky. Významný je také její obsah vitami-
nu C. Sušené plody kustovnice můžeme přidat do čaje, do jogurtu nebo jíst jen 
tak jako sušené ovoce.

Na prohřátí organismu dob-
ře poslouží kapsaicin, obsažený 
v chilli papričkách. Kromě této 
účinné látky obsahují rovněž vi-
tamin C a A a z minerálů hořčík, 
draslík a mangan. Chilli papričky 
čistí dýchací cesty, zahřívají orga-
nismus a prokrvují sliznice. Jejich 
nevýhodou je značná koncentra-
ce kapsaicinu v jednotlivých, byť 
malých, plodech a před jejich uži-
tím je vždy třeba otestovat míru 
snášenlivosti, abychom na místo 
uzdravení neskončili s podráždě-
ným zažíváním.

Pokud vám v těchto zimních 
měsících chybí energie, jsou jako 
energetická bomba doporučována 
chia semínka. Ta se dají použít do 
kaší, dezertů, limonád apod. Chia 
jsou semínky šalvěje hispánské, 
která pochází z horských oblas-
tí střední Ameriky. Chia semínka 
podporují správnou funkci mnoha 
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životně důležitých orgánů, zejména jater, ledvin, žlučníku a plic. Současně má uklid-
ňující a protizánětlivý účinek.

Nemusíme však jezdit kdoví jak daleko, když pro zimní měsíce máme v našich ku-
chyních staletími osvědčený prostředek. Zdánlivě obyčejný česnek, který je v zimních 
měsících nepostradatelnou součástí stravy. Česnek působí jako antioxidant, antibakteri-
álně i antivirově, dokáže ovlivnit hladinu cholesterolu i srážlivost krve. Pozor by si měli 
dát pouze majitelé citlivého žlučníku a ti, kdo se po jeho konzumaci chytají k účasti 
na společenské akci, o milostné schůzce nemluvě. To by pak ve výsledku mohl česnek 
vyčistit i některé společenské kontakty. Ale pokud se chystáte trávit víkend v teple do-
mova, zkuste koupit měkkou bagetku a k ní si udělat česnekovo-bylinkovou marinádu: 
smícháme 2-3 stroužky prolisovaného česneku, sůl, pepř, hrstku sušených bylinek, tře-
ba těch do polévky, a 5 lžic oleje. Dobrou chuť a stálé zdraví.

JH

nABídKA KUltUrnícH vycHáZeK
Jedna z pravidelných návštěvnic kostela, Simona Pišlová, před několika lety ještě 
učitelka češtiny a výtvarné výchovy na pražském gymnáziu a dnes důchodkyně, po-
řádá už několik let kulturní procházky Prahou. Jsou pro rodiče s dětmi od tří let, 
někdy chodí i sedmnáctiletí. Vycházky jsou zdarma. Vždy jdou za jedním stavebním 
slohem. Nakukují do památek, ale ne tam, kde se platí vstupné. Z každé vycházky 
si děti přinesou nějakou upomínku. U Míčovny na Hradě dostaly míček, u nejvyšší 
zvonice v Praze zvonek… Každý si už postavil rotundu či baziliku z papíru. Každý si 
zkusil vyrýt sgrafito.

Kromě znalostí se společně i zasmějí. Navzájem si nabídnou něco dobrého. Vy-
cházka trvá hodinu až dvě. Komu se na ní nelíbí, může kdykoliv odejít.

Teprve letos mě napadlo, že by se jich mohly zúčastnit i další děti, a tak si dovoluji 
vám tyto vycházky nabídnout. Nejbližší vycházka začíná u vstupu do kostela sv. Mi-
kuláše na Malostranském náměstí v sobotu 17. února v 15 hodin.

Pavel Kuneš

mySlivecKý pleS
V sobotu 13. ledna 2024 uspořádal Myslivecký spolek Zdiby – Klecany tradiční, v po-
řadí již jedenáctý, myslivecký ples. Proběhl za značného zájmu veřejnosti, o čemž 
svědčil zcela zaplněný sál sokolovny ve Veltěži. Mezi návštěvníky plesu jsme uvítali 
zástupce obce Zdiby, města Klecany i okolních obcí.
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Ples zahájili trubači loveckými fanfárami spolu s nástupem členů spolku v uni-
formách. Pak se již programu ujala hudba Neoband, která hrála skladby k tanci 
i poslechu.
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O půlnoci proběhlo losování tomboly, ve které bylo 101 cen, v převážné míře zvě-
řinových. Mezi nejvíce lákavými cenami bylo 10 kusů spárkaté zvěře, což byli daňci 
a selata prasete divokého.

Ing. Jindřich Trpák
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nAHáňKy nA černOU Zvěř
Koncem právě pro-
bíhající myslivecké 
sezony, která trvá od 
1. 4. 2023 do 31. 3. 
2024, se konalo 
v honitbě Myslivec-
kého spolku Zdiby – 
Klecany celkem pět 
naháněk na černou 
zvěř.

O té první ze 
4. listopadu jsme již 
referovali v někte-
rém z předcházejí-
cích čísel Klecan-
ského zpravodaje. 

Další naháňka dne 25. listopadu proběhla ve větrušických stráních, v Lobči 
– Močidlech v Řeži a nad Husincem, ale bez loveckého úspěchu. Následující 
naháňka z 9. pro-
since již byla 
úspěšnější. Byla 
uspořádána v loka-
litě nad Dynamit-
kou a v Rybníčkách 
v Bohnicích a ná-
sledně pak v Dra-
háňském údolí, kde 
byla ulovena čtyři 
divoká prasata. Na-
háňky pokračovaly 
16. prosince. Kona-
la se pouze jedna 
leč za minimálního 
počtu střelců, zato 
se značným loveckým štěstím. V klecanské vodárně bylo uloveno sedm divo-
čáků. Vzhledem k plánované revitalizaci areálu to byl asi poslední úlovek. 
Poslední naháňku jsme uspořádali 6. ledna. V první leči v Šulkovně byl ulo-
ven jeden divočák. V následujících lečích na Brnkách a v Lobči – Močidlech 
v Řeži však již nic uloveno nebylo.

Předání zálomku

Slavnostní výřad
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Úspěšný hon

Kapitální úlovek

Pět divokých prasat bylo uloženo do mrazáku a následně použito jako 
zvěřinové ceny do tomboly při mysliveckém plesu konaném 13. ledna 2024.

Ing. Jindřich Trpák
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Začínáme již v prvním březnovém týdnu

Po zimní přípravě, která utekla jako voda, je tu opět další pořádná dávka fotba-
lových zápasů.

Jarní část fotbalové sezony 2023/2024 začíná již 9. 3. 2024

A mužstvo odehraje první utkání jarního kola na hřišti soupeře SK Votice ve 
14.30 hod.

Ostatní mužstva začínají v druhé polovině března. Rozpisy na aktuální měsíc 
přineseme v dalších vydáních Klecanského zpravodaje.

Valná hromada

21. 1. 2024 proběhla ve Sportklubu valná hromada fotbalového klubu MSK Kle-
cany 1921, z.s.

Členové fotbalového klubu vyhodnotili uplynulé období, jak z pohledu sportovní 
činnosti, tak i z hlediska hospodaření. Členové byli informování o všech, krocích, 
které byly učiněny ve smyslu majetkoprávního vyrovnání s městem Klecany.

Přítomní dále projednali výši členských příspěvků a postup při úhradě členství ve 
Fotbalové asociaci ČR.

Valná hromada projednala plány a vize do budoucna a všichni přítomní se shod-
li, že aktuální potřeby klubu ohledně soutěží a ekonomických záležitostí budou 
řešeny následnými operativními schůzkami členů výboru a trenérů.

V závěru valné hromady byl zvolen nový výbor.

Funkci předsedy fotbalového klubu obhájil p. Jiří Kruťa.

Členy výboru se stali: Tomáš Bažant, Daniel Perout, Vít Rabiňák, Jiří Kruťa ml. 
a Dagmar Horová.

Těšíme se na Vaši návštěvu na fotbalových zápasech všech našich oddílů!

Z fOtBAlOvéHO KlUBU  
mSK KlecAny 1921
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